

Image not found or type unknown



Backfilled and filled up. The suppressed history of the Vienna North-Western Railway Station

in German:

Auf- und zugeschüttet. Zur verdrängten Geschichte des Wiener Nordwestbahnhofs

Project

Description

This project deals with an important aspect in the history of Vienna's Northern Railway Station, an area that has been largely suppressed by the Viennese memory, and which will soon have to give way entirely to a new urban development area: The focus of this project in 2020 will be the years 1924-1945, after civil passenger traffic has been officially discontinued and the large hall for passenger handling was opened for various temporary uses. The Nazis used it immediately after the "Anschluss" in 1938 for the propaganda speeches of their "leaders". The German Wehrmacht reactivated the station for military purposes, built the air raid defense towers in the Augarten with prisoners of war and slave labourers for whom camps were set up in the immediate vicinity. The North-Western Railway Station was also the arrival point for Jewish immigrants from northern Bohemia. A (temporary) art installation on site and a history workshop involving former local employees and the neighbourhood are planned, as well as a symposium and subsequent publication on the history of the North-Western Railway Station.

in German:

Dieses Projekt befasst sich mit einem bedeutenden Aspekt in der Geschichte des Wiener Nordbahnhofs, einem heute weitgehend aus der Erinnerung der Wiener und Wienerinnen verdrängten Areal, das zudem demnächst zur Gänze einem neuen Stadtentwicklungsgebiet weichen wird müssen: Der Schwerpunkt dieses Projekts im Jahr 2020 bilden die Jahre 1924–1945, nachdem der zivile Personenverkehr offiziell eingestellt und die große Halle für die Personenabfertigung für diverse Zwischennutzungen freigegeben wurde. Die Nationalsozialisten verwendeten sie sofort nach dem „Anschluss“ 1938 für die Propagandareden ihrer „Führer“. Die Deutsche Wehrmacht reaktivierte den Bahnhof für militärische Zwecke, baute mit Kriegsgefangenen und ZwangsarbeiterInnen, für die Lager in der unmittelbaren Umgebung eingerichtet wurden, die Flaktürme im Augarten. Der Nordwestbahnhof war auch Ankunftsort von jüdischen ImmigrantInnen aus Nordböhmen. Geplant sind eine (temporäre) Kunstinstallation vor Ort und eine Geschichtswerkstatt unter Einbeziehung vormals vor Ort tätiger MitarbeiterInnen und der Nachbarschaft, ein Symposium und in dessen Folge auch eine Publikation über die Geschichte des Nordwestbahnhofs.

Applicant

Tracing Spaces - Institute for Artistic and Scientific Research

in German:

Tracing Spaces - Institut für künstlerische und wissenschaftliche Forschung

Website

<http://tracingspaces.net>

Location

Austria | [show on map](#)

Approved

15 May 2020

Category

Symposium, seminar, conference, workshop

Type

Commemoration / remembrance

Funding

National Fund budget

Photos

Image not found or type unknown

Tracing Spaces.gif

Please note

The project contents and descriptions are based primarily on the submissions of the project applicants. These submissions are edited for publication and translated into English. Although it is subjected to rigorous checks, the National Fund does not guarantee the accuracy or completeness of the information provided.